
 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

098  

 

The Philosophy of Civilizational Construction in the 

Thought of Professor Mustafa al-Siba‘i: An Ethical and 

Foundational Vision from a Contemporary Perspective 

Assistant Professor Dr. Ahmed Salman Obaid 



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

090  

 



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

092  

 

. 

. 

. 

. 

. 

  . 



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

092  

 

Abstract 

This research highlights the philosophy of civilizational construction in 

the thought of Professor Mustafa al-Siba‘i as a comprehensive and ethically 

anchored project rooted in Islamic revelation and the spiritual foundations of the 

Shari‘ah. His vision reflects a deep commitment to the authenticity of the 

Islamic tradition while engaging the complexities of modern life, forming a 

balanced approach that seeks renewal without detachment from foundational 

principles. 

Al-Siba‘i affirmed that the pillars of any civilizational awakening must be 

grounded in values such as justice, freedom, equality, and peaceful coexistence. 

Central to his thought is the role of the human being as both the carrier of values 

and the agent of reform. He emphasized the nurturing of moral character, the 

protection of the family structure, and the elevation of knowledge and education, 

viewing these as essential for building a society that preserves its identity while 

interacting confidently with modern advancements. 

His contribution to the drafting of the 1950 Syrian Constitution 

exemplifies his ability to harmonize Islamic jurisprudence with the requirements 

of contemporary constitutional language. He did not merely translate old fiqh 

texts but re-presented their essence in a form suited to the intellectual and 

legislative context of his time, grounding his proposals in the higher objectives 

of Islamic law (maqasid al-shari‘ah). 

Al-Siba‘i’s thought insists that true civilization cannot arise from legal 

texts alone, but from a transformation in ethical consciousness and intellectual 

vision. He called for civilizational renewal rooted in Islamic values, social 

dialogue, cultural authenticity, and human dignity. 

In sum, the study concludes that Al-Siba‘i’s intellectual project offers a 

model for integrating Islamic values with contemporary constitutional thought—

a model capable of guiding future efforts to reconstruct civil society and 

political life in the Muslim world on the basis of revelation, reason, and 

responsibility, looking forward to the future. 

Keywords: Civilization Society Constitutional Thought Al-Sibai



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

092  

 

 



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

092  

 

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

092  

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

091  

 

 

 

 

 

 

                                                                                                                                                                                     



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

099  

 

 

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

222  

 

 

 

 

 

 

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

228  

 

 

(1)

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

220  

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

222  

 

 

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

222  

 

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

222  

 

 

وَهقََدۡ لَرَّيۡنَا بنَيِٓ ءَادَمَ وَحَموَۡنََٰهُىۡ فيِ ٱهبَۡرِّ 
وۡنََٰهُىۡ علَىََٰ لَثِ  يّبََِٰتِ وَفضََّ ٌَ ٱهطَّ ٌۡ خَوقَۡنَا تَفۡضِيلاٗوَٱلبَۡحۡرِ وَرَزَقۡنََٰهُى يِّ َ ًّ يرٖ مِّ
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ٌَّ عِندَكَ ٱسمح  ا يَبۡوغَُ ۚ إيَِّ نًا ٌِ إحِۡسََٰ َٰلدَِيۡ  إيِاَّهُ وَبٱِهوَۡ
آ
َّ ْ إلِ ا تَعۡبُدُوٓا

َّ ل
َ
همِۡبرََ وَقَضَيَٰ رَبّكَُ أ

 ًَ ا وَٱخۡفضِۡ لهَُ ًٗ ا قوَۡلاٗ لَريِ ًَ ا وَقنُ لهَُّ ًَ فّٖ وَلاَ تَنۡهَرۡهُ
ُ
آ أ ًَ ا فلَاَ تَقُن لهَُّ ًَ وۡ كلِاَهُ

َ
آ أ ًَ حَدُهُ

َ
ٌَ ٱلرَّحۡمةَِ أ لِّ يِ

ا جَنَاحَ ٱلذُّ
ا رَبّيََانيِ صَغِيرٗا ًَ ا لَ ًَ سجىوَقنُ رَّبِّ ٱرۡحَمهُۡ

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

229  

 

 

                                                           



 م0202 – الثانيالجزء  -18العدد  -مجلة البحوث والدراسات الإسلامية     
 

282  

 

ِ سمح  ّ رۡضِ وَرَفَعَ بَعۡضَمُىۡ فوَۡقَ بَعۡضٖ دَرجَََٰتٖ ل
َ
َٰٓئفَِ ٱلأۡ ذِي جَعَوَمُىۡ خَل 

َّ يَبۡووَُكُىۡ فيِ يَآ وَهُوَ ٱل
سجىءَاثىََٰمُىۡ  
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صلى الله عليه وسلم
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